
Az Ön által feltett kérdésekre a következőkről tájékoztatjuk:

A világon gyarapszik azok száma - beleértve államokat, tartományokat is – ahol áttérnek a linuxos rendszerekre, 
annak közismert előnyei miatt. Terveznek-e hazánkban is hasonló lépéseket a közigazgatás, államigazgatás 
bármely területén, ha igen/nem, akkor miért?

A magyar közigazgatásban nagyon sok helyen használnak szabad, vagy nyílt forráskódú szoftvereket. Ezek főleg
szerver oldalon elterjedtek, de kliens oldalon is megjelennek, bár sokkal kisebb mértékben. Példaként említeném 
az OpenOffice alkalmazását a bíróságokon, vagy a SUSE Linux Enterprise Server országos szinten való 
használatát a Közlekedés Felügyeletnél. További intézmények is gyakran alkalmaznak Linux szervereket 
adatbázis-kezeléshez, biztonsági megoldásokhoz és webes megjelenítéshez. Az EKK-ban a 2005. év elején pilot 
projekt indult Novell Linux Desktopok bevezetésére, 30 munkaállomást migráltunk. A funkcionalitás csupán 
90%-os volt, mivel szerver oldalon a többi felhasználók miatt Microsoft termékeket használunk, és így nem volt 
biztosítható a teljes kompatibilitás. A rendszer ma is működik, de karbantartása, frissítése felkészült üzemeltető 
hiányában jelenleg nem biztosított. 

2005. novemberétől a szabad szoftver elterjesztésének szakmai támogatására Szoftver Kompetencia Központ 
(SZKK) működtetését kezdtük meg, amely 2006. január elejétől nyújtotta szolgáltatásait a központi közigazgatás
számára. A szolgáltatás a szerződés lejárta óta szünetel, az eszközöket más célra vették igénybe. A központ, bár 
jól felkészült szakemberekkel dolgozott, nem tudott átütő eredményeket elérni, elsősorban a közigazgatás 
dolgozóinak felkészültségbeli hiányosságai, és ebből következő alacsony alkalmazkodó képessége miatt. Úgy 
gondoljuk, ahhoz, hogy a közigazgatás/államigazgatás bármely területén szabad szoftveres megoldásra való 
áttérés történjen, komoly vezetői elkötelezettségre, és igen komoly képzési és szervezési feladatok megoldására 
van szükség. Az átalakuló szervezeti rendszer jelenleg ehhez nem ad megfelelő környezetet, de ezt konkrét 
feladatok összefüggésében célszerű vizsgálni, a kampányok, éppen jelentős szervezési és költségszükségletük 
miatt nem igazolhatók, 

Mennyi licence díjat, vagy egyebet fizet a magyar állam a Microsoft-rendszer használatáért éves szinten? 

A teljes állami beszerzésre vonatkozóan jelenleg nem készül összesítés, így a kérdésre nem tudunk pontos 
választ adni. A központosított közbeszerzésből (ezekre a termékekre kötelező) a Központi Szolgáltatási 
Főigazgatóság ez évi adatai szerint a közigazgatásban 2 184 millió Ft-ot (ebbe beleértendő minden más 
közpénzből fenntartott intézmény is), az oktatásban 1 304 millió Ft-ot fordítottak Microsoft licencek 
beszerzésére.
A közigazgatáson belül a maximum a központosított közbeszerzési áré, de nagy tételnél ennél olcsóbb is lehet.  

Hazai neves informatikai fejlesztő-csoportok évek óta ingyen kínálják az államnak a linux-, ill. hasonló 
rendszereiket. Miért nem kíván, vagy tud ezzel élni az állami szakvezetés? 

A szoftver kifejlesztése önmagában nem elegendő ahhoz, hogy azt a közigazgatásban használatba is lehessen 
venni. A nemzetközi, különösen az EU tapasztalatok is azt mutatják, hogy egy szoftver életciklusában a beszerzés
költségei csak mintegy 20-30 %-ot tesznek ki. Ezeket a szoftvereket megfelelően üzemeltetni is kell. Ehhez 
egyrészt fel kell készíteni a használókat, ami a jelenleg szinte kizárólagosan Windows alapú oktatás (alapképzés)
mellett komoly ráfordítás, de legalább ennyire fontos a felkészült üzemeltető. Jó szakemberből sajnos kevés van, 
ezek ára ennek megfelelőes a Windows-os szakembereknél lényegesen magasabb.  Ilyen szakemberek oktatása, 
és a megfelelő gyakorlat megszerzése még nem teljes körűen megoldott. 
Ugyanígy problémát jelent a folyamatos támogatás (hibaelhárítás, illetve a felhasználók háttértámogatása) 
megoldása. A piacon sajnos nincs egy-két nagy cég, amely garantálná ezen rendszerek 24 órás üzemeltetését, 
támogatását. KKV-k ugyan vannak többen, de ők még nem képesek állami léptékben ellátni ezt a feladatot. 
Mindezek mellett számolni kell a meglévő rendszerek migrációinak költségeivel is. Csak beható költségelemzés 
alapján dönthető el, hogy mi éri meg jobban. Sajnos ennek a metodikája még csak most alakul ki, és igen sok az 
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olyan tényező, amelynek megbízható előrebecslésére nem tud a szakma vállalkozni.  Komoly ereje ugyanakkor a 
nyílt rendszerek alkalmazásának a szabványokat jobban tiszteletben tartó megoldások alkalmazása, ami az 
együttműködés, párbeszéd képességének lehetőségét jelentősen javítja. Ezt különösen az új nagy rendszerek 
kialakításánál minden esetben mérlegeljük.

Érkezett-e már Önökhöz panasz bármilyen formában amiatt, hogy jövő évtől a vállalkozók kizárólag 
elektronikus úton, a Microsoft rendszerét használva számolhatnak el adójukkal az APEH felé? Jogosnak tartják-e
a linuxosok állítását, miszerint ez diszkriminatív intézkedés rájuk nézve, amely tovább növeli hátrányukat a 
piacon (eddigi kuncsaftjaik is kénytelenek áttérni másik rendszerre)? 

Maga a kérdésfeltevés feltehetően téves információn alapul. Az adó és egyéb bevallásokat, üzenet-alapú 
ügyintézést támogató rendszer jelentős része már jelenleg is platformfüggetlen, sajnos egyes részeinek fejlesztés 
még nem fejeződött be. A cél a teljes platformfüggetlenség biztosítása, azonban látni kell, hogy ez jóval nagyobb
erőforrásokat igényel a felhasználók oldalán, aminek a ma kapcsolattarásra használt gépek jelentős része nem 
felel meg. Ezért azok általánossá tétele önmagában nem lenne célravezető.
Téves az állítás abból a szempontból is, hogy a bemenő adatokat ma is bármilyen rendszerrel elő lehet állítani, 
azokat nyílt szabványú XML formátumba fogadja a rendszer, tehát ezért háttérrendszert cserélni semmilyen 
esetben nem kell. A közreműködésünkkel, az Informatikai Vállalkozások Szövetségének támogatásával létrejött 
egy olyan fejlesztői fórum is, ahol a bemenő adatok előállításával foglalkozó cégek megkapják azt ahhoz 
szükséges információt, hogy programjaik illeszthetőek legyenek. 
Az ABEV programhoz már az év elején elkészült egy linuxos verzió. Azonban a fejlesztés nem érte el azt a 
komfortszintet, hogy versenyképes lehetett volna a hagyományos Windows felett futó verzióval, így nem lehetett
közzétenni. A tervekben szerepel egy JAVA-s keresztplatformos ABEV, amely Linux alatt is elfogadhatóan 
működni fog. Látni kell azt is, hogy a szűkös erőforrásokból először a többség problémáit kell megoldani, és a 
jelenlegi számítástechnikai felhasználói kör több mint 90 %-a Windowst használ asztali gépein, erre kellett tehát 
az erőforrásokat koncentrálni.
Ugyanakkor készen állunk az együttműködésre a Linuxos közösséggel egy hatékonyabb verzió kifejlesztése 
érdekében. 
Budapest, 2006. december 22.
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